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قیمت جدید تخم مرغ اعلام شد
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغداران میهن گفت: تولید روزانه تخم مرغ با 

رشد ۱۰ درصدی نسبت به سال قبل به سه هزار و ۳۰۰ تن رسیده است.
به گزارش تجارت نیوز، حمیدرضا کاشانی رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغداران میهن گفت: 
اتحادیه به عنوان تامین کننده تخم مرغ، به هر میزانی که تقاضا در سامانه بازرگام باشد، پاسخگو 
است. بنابر آمار روزانه ۵۰ تن تخم مرغ از طریق سامانه بازرگام توزیع می شود. در نظر داریم 

که طی دو تا سه ماه آینده توزیع تخم مرغ از طریق دیجیتال در سراسر کشور صورت بگیرد.
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغداران میهن گفت: آمار دقیقی از توزیع تخم مرغ سامانه بازرگام 
از ابتدای طرح نداریم، اما هیچگونه محدودیتی در توزیع وجود ندارد.کاشانی قیمت کنونی هر 
کیلو تخم مرغ درب مرغداری را ۱۶ هزار تومان اعلام کرد و گفت: هم اکنون قیمت هر کیلو 
تخم مرغ درب مرغداری دو هزار و ۵۰۰ تومان کمتر از نرخ مصوب است.او ادامه داد: علی رغم 
کاهش قیمت درب مرغداری، اما قیمت تخم مرغ در سطح خرده فروشی همچنان بالاست، 
چرا که مغازه داران نســبت به سودی که برایشان در نظر گرفته شده راضی نیستند.این مقام 
مســئول گفت: نظام توزیع هوشمند تخم مرغ راهکار جلوگیری از سودجویی مغازه داران و 

گرانفروشی است.
به گفته کاشانی، طی یک ماه اخیر صنعت مرغداری یک هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان ناشی از 
عرضه تخم مرغ زیر قیمت مصوب زیان کرده است.رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغداران میهن 
گفت: از اسفند تا نیمه اول سال آینده با مازاد سنگین تولید مواجه هستیم. در راستای حمایت از 
تولیدکنندگان، صادرات و اعطای مشوق صادراتی باید آغاز شود.او ادامه داد: تولید روزانه تخم 
مرغ با رشــد ۱۰ درصدی نسبت به سال قبل به ســه هزار و ۳۰۰ تن تا سه هزار و ۴۰۰ تن 
رسیده، درحالی که مصرف با احتساب اثر کالای جایگزین ماهیانه ۹۵ هزار تن است.کاشانی 
گفت: استمرار توزیع دیجیتالی می تواند بر تعادل قیمت در بازار اثرگذار باشد که تداوم آن به نفع 

مصرف کننده است، ضمن آنکه افراد خریدشان را راحت تر انجام می دهند.
این مقام مسئول گفت: بنابر آمار هفت تا هشت هزار تن تخم مرغ وارد شده است که استمرار 
واردات می تواند، تداوم تولید را در آینده به خطر بیندازد چرا که به سبب عرضه محصول کمتر 
از نرخ مصوب نیازی به واردات نیست.او گفت: هم اکنون تامین ذرت برای مرغدار به سختی 
در حال انجام است، هرچند سامانه بازارگاه بهترین سامانه برای توزیع نهاده است، اما در زمان 
بندی مناسبی به دست مرغدار نمی رسد، در حالی که حداکثر با ۲۴ ساعت تاخیر باید توزیع شود.

معاون بازرسی و نظارت اتاق اصناف ایران خبر داد؛
 تشدید نظارت و بازرسی بر بازار اقلام 

پر مصرف »شب یلدا«
معاون بازرسی و نظارت اتاق اصناف ایران از اجرای طرح تشدید نظارت و 
بازرسی بر بازار اقلام پر مصرف شب یلدا با همکاری دستگاه های ذی ربط 

خبر داد.
 به گزارش ایلنا از اتاق اصناف ایرام، بهنام نیک منش بیان کرد: با توجه به فرارسیدن ایام پایانی 
فصل پاییز و قرارگرفتن در آستانه آیین باستانی »شب یلدا« و در پی افزایش تقاضای عمومی 
جهت خرید میوه، آجیل و خشکبار، گل، طلا، جواهر و بدلیجات طرح تشدید بازرسی و نظارت 
اجرا می شود.وی افزود: در این راستا علاوه بر استفاده حداکثری از ظرفیت بازرسان اتحادیه های 
مربوط در قالب گشت های مشترک با بازرسان سایر دستگاه ها از جمله تعزیرات حکومتی، وزارت 
صمت و وزارت جهاد کشاورزی و بسیج اصناف همکاری خواهیم داشت تا با کنترل بر بازار از 
هرگونه گران فروشی یا کمبود کالا در این ایام جلوگیری شده و از حقوق مصرف کننده صیانت 
شود.نیک منش گفت: در این طرح علاوه بر بازرسی های میدانی، بر رسیدگی در کوتاه ترین 

زمان ممکن به شکایات احتمالی مصرف کنندگان تاکید شده است.

مهم ترین چالشهای پیش روی فرش دستباف
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف، تامین مواد اولیه تولید فرش 
با نرخ ارز آزاد و بیمه قالیبافان را از مهمترین چالش های صنعت فرش بافی 

عنوان کرد.
عبدالله بهرامی در گفت و گو با ایسنا، خود تحریمی را از مهمترین مشکل صادرات فرش 
دستباف ذکر کرد و با تاکید بر برداشتن محدودیت بانک مرکزی برای صادرکنندگان فرش 
اظهار کرد: متاســفانه اختلاف نرخ ارز در داخل و خارج به هنر صنعت فرش دستباف آسیب 
جدی وارد کرد به نحوی که قیمت مواد اولیه تولید فرش در کشور به شدت بالا رفت و این 
مسأله روی قیمت تمام شده فرش اثر گذار بود چرا که باعث شد قدرت رقابت پذیری تولیدات 

فرش کاهش یابد.
وی با بیان اینکه بیمه قالیبافان از ابتدایی ترین خواسته ها و مطالبات بافندگان فرش به شمار 
می رود،  گفت: در سال ۱۳۸۸ مصوب و مقرر شد ظرف مدت ۱۰ سال حداقل یک میلیون 
بافنده تحت پوشش بیمه قرار بگیرند. از سال ۱۳۸۸ تا ۱۳۹۲ جمعا ۴۶۰ هزار بافنده بیمه شدند 
ولی از سال ۱۳۹۲ به بعد به دلیل عدم تامین بودجه مورد نیاز این روند متوقف شد و در حال 

حاضر از دومیلیون بافنده حدود ۲۴۰ هزار بافنده بیمه شده داریم.
بهرامی در عین حال بر لزوم ایجاد زیرساخت فرآوری مواد اولیه فرش تاکید کرد و تامین مواد 

اولیه تولید فرش با نرخ ارز آزاد را یکی از چالش های صنعت فرش بافی برشمرد.
به گفته مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دســتباف، عــلاوه بر تحریم های بیرونی، 
تحریم های داخلی از جمله مصوبه تعهــد ارزی بانک مرکزی و عدم حمایت از قالیبافان و 
صادرکنندگان باعث شد تا تولید فرش دستباف به یک سوم و صادرات آن به شدت کاهش یابد 
در حالی که هنر صنعت فرش دستباف علاوه بر ارزآوری برای کشور، اشتغالزایی و درآمدزایی 

برای قالیبافان به دنبال دارد.

اخبار کوتاه 

مدیر کل دفتر مقررات صــادرات و واردات وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت )صمــت( ثبت آماری 
۱۶ تعرفه لوازم خانگی با نشان تجاری و ساخت 
کشــور کره جنوبی را برای مشمولان تسهیلات 
بازارچه های  قانون ســاماندهی مبادلات مرزی، 
مرزی غیررسمی موقت، ملوانان و کولبران ممنوع 

اعلام کرد. 
سعید عباسپور طی نامه ای به مرکز توسعه تجارت الکترونیک، 
بــه نامه ای که اوایل آذر مــاه مبنی بر ممنوعیت ثبت آماری 
لوازم خانگی با نشان تجاری و ساخت کشور کره جنوبی برای 
مشمولان تسهیلات قانون ساماندهی مبادلات مرزی و آیین 
نامه ساماندهی مبادله کالا در بازارچه های غیر رسمی موقت 
مرزی و آیین نامه ملوانان و شناورهای با ظرفیت زیر ۵۰۰ تن 

که مجوز خروج آنها )PC( تاکنون صادر نشــده، اشاره کرده 
است. او در ادامه تعرفه های لوازم خانگی را برای درج در سامانه 
جامع تجارت ارســال و درخواست کرده که ثبت آماری لوازم 
خانگی ساخت کره جنوبی طبق فهرست تعرفه های پیوست 
در سامانه جامع تجارت میسر نباشد و هنگام ثبت آماری پیام 
“عدم امکان ورود لوازم خانگی با مارک یا برند ســاخت تولید 
 کره جنوبی برای مرزنشینان، کولبران و کارگزار آنها و ملوانان 

» توسط کاربران مرتبط مشاهده شود.
تعرفه های ممنوع شده شامل انواع یخچال، یخچال و فریزر 
و ساید بای ساید؛  ماشین لباسشویی؛  ماشین ظرفشویی؛  جارو 
برقی؛  اتوپرس و برقی؛  توستر؛  میوه خشک کن؛  سرخ کن 
خانگی و رستورانی؛  انواع کیک پز، ماکروویو، مایکروفر خانگی 
و صنعتی؛ غذا ساز، آسیاب، مخلوط کن و همزن خانگی؛  لوازم 

صوتــی، تصویری و قطعات آن؛  ســاندویچ ســاز خانگی و 
رســتورانی،  دستگاه دی وی دی؛  قهوه ســاز و قهوه جوش، 
چای ساز خانگی، رستورانی و صنعتی؛  کتری برقی، سماور برقی 

و گازی؛ کولر گازی است.
بیش از سه سال از ممنوعیت واردات لوازم خانگی به کشور 
می گذرد، اما در ماه های اخیر این ممنوعیت حواشــی به دنبال 
داشته؛ برای مثال اسنادی از ثبت سفارش لوازم خانگی منتشر 
شد. در نهایت اعلام شد واردات مرزنشینی و کولبری به دلیل 

مسائل معیشتی مشمول ممنوعیت و محدودیت ها نیست.
حالا به نظر می رسد با دستور اخیر مقام معظم رهبری مبنی بر 
ممنوعیت واردات لوازم خانگی خارجی به ویژه کره ای و اظهارات 
تولیدکنندگان مبنی بر سوء استفاده از واردات لوازم خانگی به 

روش مرزنشینی، قوانین جدید وضع شده است.

واردات لوازم خانگی کره ای برای مرزنشینان هم ممنوع شد

اینفوگراف

تهران گران ترین پایتخت املاک دنیاست نقشه راه اقتصاد ایران بعد از لغو تحریم ها
نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین تشریح کرد

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین می گوید اقتصاد ایران در صورت لغو دوباره 
تحریم ها، باید حداکثر استفاده را از تجارب ۱۰ سال گذشته ببرد و تغییراتی 

اساسی در عملکرد خود ایجاد کند. 
مجیدرضا حریری اظهار کرد: اقتصاد ما در حدود ۱۰ سال گذشته، انواع تجارب بین المللی را 
پشت سر گذاشته است. از تحریم های سازمان ملل گرفته تا دوره اجرای برجام و از کنار رفتن 
ترامپ تا مذاکرات جدید برای کنار زد تحریم ها. اگر بنا باشــد مذاکرات فعلی هسته ای راه به 
جایی ببرد و به لغو تحریم ها منجر شود، استفاده از این تجربیات و نحوه بهره بردن از فضای 
لغو تحریم ها بیشترین اهمیت را برای ایران خواهد داشت.وی با بیان اینکه اولویت نخست باید 
خارج کردن اقتصاد از زیر فشار سیاست باشد، بیان کرد: فشارهای سیاسی در سال های گذشته 
بیشــترین ضربه و آسیب را به اقتصاد ایران وارد کرده و در بسیاری از موارد امکان استفاده از 
فرصت ها را گرفته است. اینکه با هر تغییر و تحول سیاسی، اقتصاد ما با چالشی جدید مواجه 
شود قطعا درست نیست و دولت باید تلاش کند به عنوان یک اولویت مهم ابتدا این چالش 

را کنار بزند.رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین با اشاره به تعلل بیش از حد و اختلافات سیاسی 
داخلی در دوره برجام، توضیح داد: ما حتی در دوره ای که تحریم ها کنار رفتند، آنقدر در رسیدن 
به تصمیم های نهایی تاخیر داشتیم که امکان جذب سرمایه گذاری کلان خارجی و همراه کردن 
آنها با اقتصاد ایران از دست رفت. اختلاط اقتصادی با جهان و سهیم کردن آنها در اقتصاد ایران 
یک اولویت بسیار مهم است.حریری ادامه داد: اگر شرکت های بین المللی از کشورهای مختلف 
به ایران بیایند و سرمایه گذاری کنند، آنگاه در آینده تحریم کردن اقتصاد ایران دشوار می شود، 
زیرا فشار جدید بر شرکت های خارجی نیز وارد می شود. از این رو با به دست آمدن فرصت جدید 
باید تلاش کرد که پای این نوع سرمایه گذاری و تولید مشترک به ایران باز شود.وی در پاسخ 
به این سوال که آیا با لغو تحریم ها می توان به افزایش قابل توجه صادرات غیرنفتی امیدوار بود؟ 
تشریح کرد: با لغو تحریم ها، تجارت ما جهشی را تجربه خواهد کرد که بخش عمده آن به نفت و 
صنایع وابسته آن باز می گردد. در سبد صادرات غیرنفتی نیز باز بیش از ۵۰ درصد به محصولات 
نفتی و پتروشیمی باز می گردد. حدود ۲۰ درصد به کالاهای معدنی مرتبط است و ۱۰ درصد نیز 
محصولات کشاورزی هستند. در واقع کالاهای با ارزش افزوده بالا در صادرات ایران سهمی 
بسیار محدود دارد که بخش مهمی از آن نیز به دو کشور عراق و افغانستان ارسال می شود.
حریری خاطرنشان کرد: ما باید با متنوع کردن شرکای تجاری و افزایش عمق استراتژیک روابط 
با شرکای اصلی، راه را برای تولید و صادرات کالاهای با ارزش افزوده بالاتر فراهم کنیم. این 
کالاها یا باید در ایران و با نیروی بومی تولید شوند یا ماشین آلات و تجهیزات داخلی در آنها 
به کار رفته باشند یا به شکل تولید تحت لیسانس به فروش برسند. تا این ساختار تغییر نکند، 
استفاده از فرصت لغو تحریم ها نیز دشوار خواهد بود.به گزارش ایسنا، دور جدید مذاکرات وین 
برای کنار رفتن تحریم های اقتصادی ایران آغاز شده است. وزیر خارجه ایران اعلام کرده که 
آمادگی لازم برای به نتیجه رسیدن مذاکرات در تیم ایرانی وجود دارد و تیم کارشناسی ایران با 

جدیت کار خود را ادامه می دهد.

نایب رئیس کمیســیون عمران مجلس شورای 
اســلامی تاکید کرد: اگر امروز بخشی از املاک 
تهران از ســوی کارشناسان قیمت گذاری شود، 
نرخ تعیین شده یک دهم نرخی است که در بازار 

عرضه می شود. 
اسماعیل حسین زهی با اشاره به قیمت گذاری های نجومی در 
بازار مسکن بیان کرد: متاسفانه بر اساس آمار و ارقام گران ترین 
پایتخت جهان در بحث مسکن، شهر تهران می باشد. عده ای 
که در بازار بورس بخشی از سرمایه خود را از دست داده اند امروز 
مابقی سرمایه خود را با نگاه سرمایه ای به بازار مسکن آورده اند. 
بنگاه های املاک نیز نقش موثــری در قیمت گذاری های 

نجومی املاک به ویژه در شهر تهران دارند.
وی در ادامه اظهار کرد: اگر امروز بخشی از املاک تهران از 
سوی کارشناسان قیمت گذاری شود، نرخ تعیین شده یک دهم 
نرخی است که امروز در بازار عرضه می شود. تعداد خاصی از 
بنگاه ها که بعضا خودشان با صاحبان املاک در ارتباط هستند 
به این قیمت گذاری های نجومی روی آورده و نرخ در سراسر 

بازار برهم می ریزند.
نماینده مردم خاش در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
متاسفانه امروز شاهد هستیم خانه ای که ساخته می شود به ویژه 
در تهران چندین برابر گران تر از نرخ تمام شده در بازار عرضه 
می شود. قیمت زمین نیز سربه فلک کشیده و با ادامه این روند 

نرخ گذاری قطعا یک کارمند یا یک کارگر در شهر تهران هیچ 
وقت نمی تواند صاحب خانه شود.

وی در ادامه تاکید کرد: متاسفانه امروز عده ای بخصوص که 
صاحبان املاک متعدد هستند به صورت صوری دربازار قیمت 
گذاری کرده و روند رشد روزانه قیمت ها را رقم می زنند. مجلس 
به دنبال این است تا علاوه بر قانون اخذ مالیات از خانه های 
خالی، از افرادی که املاک متعدد نیز دارند مالیات بر سرماهی 
اخذ کند. وی افزود: باید جلوی عده ای خاص که قیمت ها را 
به صورت حباب بالا می برند ایستاد و هم دولت و هم مجلس 
باید به این موضوع ورود جدی داشــته باشد. افزایش نجومی 
قیمت املاک در تهران زمینه ساز افزایش قیمت ملک در سایر 

کلانشهر ها و شهر های کشور می شود.

تاخیر 20 روزه بازارگاه در تامین ذرت
دبیر کانون مرغداران گوشــتی کشــور 
گفت:۲۰ روز اســت که ذرت در سامانه 
بازارگاه شارژ نشده است و مرغداران راهی 

بازار آزاد شده اند.
پرویز فروغی دبیر کانون مرغداران گوشتی کشور 
در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه ۲۰روز است  ذرت 
در ســامانه بازارگاه شارژ نشده و مرغداران مجبورند 
ذرت مــورد نیاز خود را از بازار آزاد تهیه کنند، گفت: 
در بازار آزاد هم هرکس با هر قیمتی که بخواهد اقدام 
به فروش ذرت می کند و قیمت ذرت در بازار آزاد نیز 

بیش از ۵۰۰۰ تومان است.
دبیر کانون مرغداران گوشتی کشور ادامه داد: تا این 
ذرت شارژ و به دست تولیدکننده برسد دوره پرورش 

مرغ در سالن ها تمام می شود.
دبیر کانون مرغداران گوشتی تصریح کرد: با تزریق 
بیش از اندازه مرغ منجمد در بازار قیمت مرغ گرم به 
زیر نرخ مصوب رســیده  و با تداوم این شیوه تولید 

نابود خواهد شد.
فروغی دبیر کانون مرغداران گوشتی کشور در پاسخ 
به اینکه وضعیت تامین کنجاله سویا به چه صورت 
است؟ گفت: سویا در بازارگاه شارژ می شود اما مساله 
اینجاســت که وقتی ذرت نباشد سویا هم فایده ای 
ندارد. زیرا این دو نهاده باید باهم به مرغ داده شــود 
و اگر یکی از آنها دیر برسد انگار هیچ نهاده ای به مرغ 

داده نشده است.
دبیر کانون مرغداران گوشتی کشور در ادامه افزود: 
پیگیر تامین ذرت برای واحدهای مرغداری شده ایم 

ولی هنوز به نتیجه ای نرسیده ایم.
این فعال بخش خصوصی در پایان گفت: اگر قرار 
است قیمت مرغ دستوری باشد بایستی دولت نهاده ها 
را به موقع در اختیار مرغداران قرار دهد. این درست 
نیست که تولیدکنندگان مجبور باشند همه نهاده های 
خود را از بازار آزاد تهیه کنند ولی مرغ هایشان با نرخ 

تعیین شده بفروشند.

23 درصد از سموم مصرف شده در کشور پرخطر هستند
رییس انجمن وارد کنندگان ســم و کود خاطر نشان کرد: عدم 
آگاهی کشــاورز از زمان استفاده از سموم و انتخاب نوع سموم 
مناســب برای هر محصول باعث شده است برخی محصولات 

کشاورزی مرجوع شوند.
مهدی حسینی در گفت وگو با ایلنا با رد آمار سازمان حفظ نباتات در زمینه میزان 
مصرف آفت کش ها در کشــاورزی ایران، گفت: دو دسته سبد سموم در کشور 
استفاده می شود یک سبد تعداد ســموم ثبت شده یا درصد سموم ثبت شده و 
دیگری سبد مصرف سموم، باید به این نکته اشاره کنم که تمام سموم ثبت شده 
در کشور مصرف نمی شوند.این فعال اقتصادی ادامه داد: عدم آگاهی کشاورز از 
زمان استفاده از سموم و انتخاب نوع سموم مناسب برای هر محصول باعث شده 
است برخی محصولات کشاورزی مرجوع شوند. کشاورز باید بداند چه زمانی از 
این سموم استفاده کند که اثرات آن در محصول باقی نماند؛ آموزش در این زمینه 
وظیفه سازمان حفظ نباتات و سازمان ترویج است.وی بابیان اینکه سازمان حفظ 
نباتات آمار سبد سموم ثبت شده را مطرح می کند، افزود: در سبد ثبتی سموم ۵ 
درصد سموم پرخطر و بقیه آن متوسط و کم خطر هستند. اما آنچه مهم است و 
در سفره مردم می آید آن چیزی است که مصرف می شود نه آن چیزی که ثبت 
شده است. ۲۳ درصد از سموم مصرف شده در کشور در گروه پرخطر و 77 درصد 

آن در گروه متوســط و کم خطر قرار می گیرند.این فعال اقتصادی بابیان اینکه 
۲۰ قلم از سموم در کشــور مصرف بالایی دارند، تصریح کرد: برای مشخص 
شدن میزان حجم مصرفی سموم پرخطر لازم است که مقدار واردات هر سم به 
خصوص این ۲۰ قلم در محاسبات بررسی شود. متاسفانه در آمارهای ارائه شده این 
موضوع مورد توجه قرار نگرفته است.حسینی با اشاره به تنوع مصرف آفت کش ها، 
تصریح کرد: مصرف آفت کش ها برای جلوگیری از مقاوم شدن آفت، بیماری ها 
و علف های هرز بسیار حیاتی و لازم است. از این رو لازم است ابتدا آمار دقیقی از 
حجم مصرفی سموم پرخطر ارائه شود و در گام بعدی شرایط را برای ورود سموم 
کم خطر فراهم کرد. اما متاسفانه هیات نظارت بر سموم سرعت مناسبی دراین 
زمینه ندارد.جلسات هیات نظارت به کرات به تعویق می افتد و یا برگزار نمی شود. 
با توجه به اهمیت موضوع، چرا هیات نظارت، جلسات را به صورت منظم و هر 
هفته بر گزار نمی کند؟بنا به اظهارات این فعال اقتصادی، عدم عملکرد صحیح 
سازمان های مربوطه به بدنه صادرات کشور آسیب های جدی را وارد کرده است 
از این رو در سال های اخیر شاهد بازگشت کشمش، هندوانه، سیب زمینی، فلفل 
دلمه ای و زعفران بوده ایم.وی در پایان خاطر نشان کرد: اگر سازمان حفظ نباتات و 
ارگان های مربوطه با قدرت جلوی واردات سموم قاچاق را بگیرند و برخورد قاطعی 
با تولیدکنندگان سموم تقلبی و بدون مجوز نمایند، عمده مشکلات حل خواهد شد. 

بررسی تاثیر اقدامات اخیر برای کاهش نرخ ارز
تغییر شــرایط تخصیص ارز ســهمیه ای، وعده 
راه اندازی ســامانه ای آنلاین بــرای دریافت ارز، 
اعلام نیازهای ارزی جدیــد از کانون صرافان به 
بانک مرکــزی، اخذ مالیات از خرید و فروش ارز و 
دستگیری و مسدود شدن حساب اخلالگران ارزی 
از جمله اقدامات دولت و بانک مرکزی برای مدیریت 
نوســانات اســت که باید دید اینگونه اقدامات، 

التهابات بازار ارز را کاهش می دهد یا خیر؟  
با افزایش های قابل توجه قیمت در بازار ارز، شکل  گیری صف و 
نابه سامانی ها در این بازار برای دریافت ارز مسافرتی بانک مرکزی 
شرایط تخصیص ارز سهمیه ای را تغییر داد که طبق آن دیگر 
با ارائه کارت ملی ارز مســافرتی و سایر مصارف ۲۵ گانه ارزی 

داده نمی شود. 
ضمن اینکه تخصیص مصارف ۲۵ گانــه ارزی ادامه دارد اما 
سرفصل سایر از این مصارف برداشــته شد و ارز مسافرتی و 
ارز موردنیاز برای شــرکت در دوره های آموزشی و پژوهشی از 

۲۰۰۰ یورو به ۲۲۰۰ یورو افزایش یافت. 
اقدامات اخیر ارزی بانک مرکزی 

در این میان با افزایش قیمت  در بازار ارز، مسئولان بر نبود کمبود 
ارزی و بهبود ورود ارز به کشور تاکید کردند و رئیس کل بانک 

مرکزی در بازدیدی از صرافی های تهران اعلام کرد که برای 
جلوگیری از تشکیل صف در مقابل صرافی ها، طی یکی - دو 
ماه آینده ســامانه ای برای تخصیص ارز سهمیه ای از جمله ارز 
مسافرتی راه اندازی می شود تا مردم در این سامانه درخواست خود 

را ثبت و ارز سهمیه ای دریافت کنند. 
همچنین، صالح آبادی اعلام کرد که برای رفع مشــکلات 
احتمالی مرتبط با فروش ارز و تامیــن نیازهای ارزی مردم در 
مکاتبه ای مراتب را به رئیس شورای عالی کانون صرافان ایران 
اعلام می کند که در روز چهارشنبه بانک مرکزی در نامه ای از 
کانون صرافان خواستار اعلام نیازهای جدید ارزی متقاضیان 

واقعی شد.
عامل صعود دلار از نگاه مسئولان 

در این بین، رئیس جمهور عامل صعودی شدن قیمت ها در بازار 
ارز را دخالت شبانه روز عده ای همزمان برای بالا بردن نرخ ارز 
عنوان کرد و رئیس کل بانک مرکزی نیز اعلام کرد که قیمت 
واقعی ارز را بازار آزاد تعیین نمی کند و این بازار غیررسمی است. 

پس از این، وزارت اطلاعات از دستگیری  از دستگیری پنج 
اخلالگر شاخص بازار ارز تهران خبر داد و اعلام کرد که مسدود 
کردن حســاب های بانکی فعالان غیرمجاز ارزی به ۸۴۱ نفر 

افزایش یافته است. 

تازه ترین اقدام دولت برای مدیریت بازار ارز نیز، اخذ مالیات از 
خرید و فروش ارز است که طبق آن سازمان امور مالیاتی با اعلام 
بانک مرکزی نسبت به برقراری مالیات علی الحساب به میزان 

۱۰ درصد از فروش ارز خریداران و فروشندگان اقدام می کند. 
مشکل اصلی بازار ارز چیست؟ 

در این بین، برای بررسی اینکه این اقدامات دولت برای مدیریت 
بازار ارز چه میزان در کاهش التهابات این بازار تاثیر دارد، کامران 
ندری در گفت وگو با ایسنا،اظهار کرد: مشکل بازار ارز و التهابات 
آن به مســائل بنیادینی چون تورم بالا، انتظارات تورمی شدید 
و پایین بودن نرخ بهره واقعی در اقتصاد برمی گردد و یکسری 

مسائل نیز به جو روانی مرتبط می شود که این جو تحت تاثیر 
اخبار سیاسی، نگرانی های مردم نسبت به آینده و بی اعتمادی 

آن ها به دولت است. 
وی افــزود: اقدامات اخیر دولت در راســتای بــازار ارز مبهم 
و جزئیــات آن همانند ســایر برنامه های دولت نامشــخص 
است. بخش قابل توجهی از معاملات ارز در سامانه نیما صورت 
می گیرد که اخذ مالیات از این بخش به بازار ارز کمکی نمی کند 
مگر اینکه معاملات سامانه نیما از این مالیات معاف باشد که 

مشخص نیست.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: اگر قرار است از طریق اخذ 
مالیات از خرید و فروش ارز، معاملات در بازار آزاد ارز هدف قرار 
گیرد، این سوال ایجاد می شود که چگونه معاملات این بخش 
را که به صورت غیررســمی است و ثبت نمی شود را شناسایی 
می کنید؟ اگر هدف این معاملات اســت بایــد برنامه دقیق 
 برای چگونه شناســایی و وصول مالیات از آن ها نیز مشخص

 شود. 
ندری گفت: مشــکلی که در دهه گذشــته ایجاد شده است 
تصور این است که با ایجاد سامانه های آنلاین و الکترونیکی 
می توان مسائل اقتصادی را حل کرد درحالیکه مسائل اقتصادی 

راه حل می خواهد نه سامانه. 

تحریم و تورم، قاتل بازار ارز 
وی مشــکل بــازار ارز را تحریم ها و تورم بالا دانســت و بیان 
کرد: وظیفه اصلی بانک مرکزی این است که برای کنترل تورم برنامه 
داشته باشد و دولت نیز ابرچالش هایی چون تحریم ها و ارتباط ایران 

با دنیا که اقتصاد ایران را تحت فشار قرار می دهد را برطرف کند.
مالیات، بازار غیررسمی ارز را جذاب تر می کند

از ســوی دیگر، کامران ســلطانی زاده_رئیس سابق کانون 
صرافان به ایسنا درباره راه اندازی سامانه آنلاین تخصیص ارز 
به مردم گفت: استقاده از پتانسیل بخش خصوصی در اجرای 
این طرح ها و برون سپاری این فعالیت ها به بخش خصوصی 
مهم است و بانک مرکزی باید صرفا مقام ناظر خودرا در حسن 
انجام این عملیات حفظ کند. وی با بیان اینکه کانون صرافان 
دوسال گذشته طرح فروش آنلاین ارز را مطرح کرد و این طرح 
را در اپ کانون آماده اجرا داشته و همین الان نیز این طرح اماده 
استارت از همین اکنون است، گفت: در مورد مالیات نیز باید اتاق 
فکر تصمیمات ارزی در یک جا متمرکز باشد و اظهار نظرات 
پراکنده و تصمیمات لحظه ای شاید بصورت مسکن و فوری  
اثر کند اما قطعی نخواهد بود زیرا، مالیات موجب فرار مشتریان 
رســمی از بازارهای تحت کنترل شــده و فضای غیررسمی 

را جذاب تر خواهد کرد. 

زنگ خطر برای آینده تامین منابع معدنی مورد نیاز صنایع کشور
مدیرکل طرح و برنامه ســازمان زمین شناســی و 
اکتشافات معدنی کشور هشدار داد: نکته مهم و حیاتی 
برای کشور وجود محدودیت جدی در ذخایرکشف شده 

تاکنون به نسبت تولید و مصرف صنایع است. 
رضا جدیدی اعلام کرد: مبنای تمام برنامه ریزی ما در بحث تولید 
اطلاعات پایه حاکمیتی و اکتشاف منابع جدید توجه به این مقوله در 
قالب طرح پایش ذخایرمعدنی و اکتشاف هدفمند است که در این راه 
وجود منابع مناسب مالی، نیروی انسانی متخصص کافی در بخش 
دولتی و خصوصی و همچنین تجهیزات و فناوری های به روز لازمه 

حل این مشکل است.
وی تصریح کرد: با ادامه روند کنونی و همچنین با توجه به زمانبر 
بودن فرآیند اکتشاف تا بهره برداری از معدن این امر مناسب به نظر 
نمی رسد و این زنگ خطری است برای آینده تامین منابع معدنی 

موردنیاز صنایع کشور که هرچه زودتر بایستی چاره اندیشی شود.
مدیرکل طرح و برنامه سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کشــور، با تاکید بر این که به طور معمول در تمامی کشــورهای 
توسعه یافته مقوله اکتشــاف اولیه و تولید اطلاعات پایه بر عهده 
ســازمان های زمین شناســی و در زمــره فعالیت های حاکمیتی 
اســت، افزود: در این مرحله ریسک سرمایه گذاری بالا و جذابیت 

سرمایه گذاری برای بخش خصوصی جهت تولید اطلاعات ناچیز 
و حتی نامعقول است. به گفته وی، در کشور ما طی سالیان اخیر و با 
توجه به ظهور شرکت های قدرتمند دولتی–خصوصی با قدرت مالی 
و منابع کافی، نوعی آمیختگی نامناسب در فعالیت های حاکمیتی و 
نوع سرمایه گذاری بوجود آمده که نتیجه آن عدم کشف ذخایر بزرگ 
در کلاس جهانی، دوباره کاری های غیرعلمی و صرف منابع مالی 

هنگفت به صورت واگرایانه و غیرهدفمند بوده است.
جدیدی در ادامه تصریح کرد: در این میان به دلیل نبود مدیریت 
مناسب در روند برنامه ریزی کشور در حوزه زمین شناسی، اکتشاف 
و معدنکاری، بدنه حاکمیت روزبه روز ضعیف تر شــده و اکنون به 
مرحله ای نزدیک می شــویم که اطلاعات پایه مورد نیاز کشور در 
حوزه زمین شناسی به عنوان لازمه توسعه زیرساخت های عمرانی، 
شهری، تاسیسات بزرگ عمرانی و شریان های حیاتی و همچنین 
اطلاعات به روز پایه در اکتشاف ذخایر معدنی کشور به ویژه ذخایر 
پنهان و کشف نشــده موجب شکل گیری محدودیت های جدی 

زیرساختی و معدنی شده است. 
وی خاطرنشــان کرد: نبود امکان تامین منابع مالی سازمان های 
حاکمیتی دولتی و نبود ظرفیت قانونی مشارکت با سرمایه گذاران 
بخش خصوصی در فرآیند تولید اطلاعات پایه زمین شناســی و 

اکتشــافی است که تعریف و طراحی مدل های برُد-برُد برای بدنه 
دولت و بخص خصوصی در این روند ضروری به نظر می رسد. 

مدیرکل طرح و برنامه سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کشور از رایزنی های گسترده سازمان متبوع خود طی سه سال اخیر 
خبر داد و گفت: امکان ورود ســرمایه و تامین منابع مالی به حوزه 
اکتشاف و حتی تولید اطلاعات پایه زمین شناسی و شناسایی ذخایر 
جدید معدنی وجود دارد که لازمه آن تعریف قوانین، منابع مالی پایدار 
و ظرفیت های قانونی جذب ســرمایه از سوی بخش خصوصی و 
بنگاه های اقتصادی اســت.به گفته وی، سازمان زمین شناسی و 

اکتشافات معدنی کشور طی مطالعات گسترده خود و همچنین در 
نظر گرفتن پارامترهای آمایش سرزمین و در راستای استفاده بهینه از 
توان سرزمینی به وجود تیپ های متنوع اکتشافی و معدنی در کشور 
یقین دارد که لازمه بالفعل کردن آن، اکتشاف هدفمند و پیشرفته 

در این حوزه است. 
به نقل از  روابط عمومی سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کشــور، جدیدی با اشــاره به این که این موضوع باتوجه به وجود 
ذخایر بزرگ معدنی در کشــورهای همسایه و نحوه مواجهه آنها 
با استفاده درســت از منابعشان به خوبی نمایان است، افزود: ایران 
از لحاظ سرزمینی، تنوع خاستگاه های زمین شناسی و وجود ذخایر 
معدنــی موقعیت منحصر به فردی در منطقــه دارد که تا کنون از 
دید تصمیم ســازان و برنامه ریزان مغفول مانده که با توجه مناسب 
 و صرف منابع هدفمند می توان تحول بزرگی در این حوزه رقم زد.

وی ضمن اشاره به مطالعات صورت گرفته در خصوص نقش چرخه 
معدنکاری در تولید ناخالص ملی کشورها و مقایسه آن با کشورمان، 
تصریح کرد: در مقایسه با ۱۹۱ بیلیون دلار تولید ناخالص ملی سال 
۲۰۲۰ میلادی، نقش معدن دراین پارامتر چیزی در حدود ۰.۸ درصد 
است که باتوجه به پتانسیل های طبیعی موجود و ظرفیت های بالقوه 

عدد قابل قبولی نبوده و انتظار بیشتری از آن داریم.
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